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In comité da burgaisas e burgais di na ad Olimpia 2026 en il Grischun
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� Ier ha il comité da burgaisas e bur
gais encunter l’Olimpiada 2026 en il 
chantun Grischun preschentà ad ina 
conferenza da medias ses arguments 
per in na. Da la partida èn stads la 
schurnalista Barbara Wülser, la vice
presidenta communala da San Vittore 
Aixa Andreetta, l’econom Max Lü
scherMarty ed il medi engiadinais En
rico Bisaz. Avant mo trais onns haja il 
pievel grischun ditg cleramain na ad ina 
candidatura per Gieus olimpics en il Gri
schun, da repeter uss anc ina giada que
sta votaziun saja in sfurzim, manaja il co
mité.

Ni unic ni durabel
Barbara Wülser da Malans ha accentuà
che gia la candidatura per 2022 saja sta
da «durabla» ed «unica», ussa saja tut
probabel simplamain «anc pli durabel ed
unic». «Han ils iniziants a lez temp ditg
manzegnas? U tge duai jau ussa crair, sa
dumonda Wülser. L’«Agenda 2020» saja
be ina glista da recumandaziuns e las
cundiziuns tar il COI na sajan insumma
betg sa midadas dapi l’ultima  votaziun.
Uschia surpiglia il Comité olimpic inter
naziunal anc adina nagins deficits e re
salva il dretg da pudair midar contracts
tenor agen giavisch. Il ristg restia tar la
populaziun dal Grischun.

Ils promoturs scrivan: «Il chantun
Grischun posseda en mintga disciplina
centrala l’infrastructura da sport neces
saria.» E la schurnalista Wülser constate
scha: «Ma ussa duain tuttina stabili
ments da sport vegnir bajegiads tenor il
dossier da la candidatura.  Ed ella sa du
monda tge surpraisas che spetgan anc
nus.

Gieus olimpics e
l’entusiassem irraziunal

L’econom ed expert da finanzas Max
Lütscher-Marty accentuescha: «Persunas
cun in regl da giugar èn persvadidas che
la probabilitad da sperder na vala betg
per els.» Ils promoturs da Gieus olimpics
en il Grischun fetschian da princip il
medem. Bunamain mintga politicher
dal Grischun saja fixà sin quest project,
in fenomen ch’ins enconuschia en la
branscha da finanzas sut la noziun «en
tusiassem irraziunal». Caracteristicas da
quest fenomen sajan la survalitaziun
d’ina chaussa, il cumportament da mun

tanera ed en spezial l’illusiun d’avair tut
sut controlla.  Il dossier da candidatura
per ils Gieus olimpics preschentia in
budget gulivà da 1650 milliuns. Ina con
tribuziun da deficit dal chantun Gri
schun n’è betg previssa, questas «garan
zias necessarias» duai – tenor ils iniziants
– la confederaziun surpigliar. Per quel
motiv vegn Lüscher a la conclusiun che
la regenza grischuna n’haja ni la capaci
tad ni la pontadad da ristg per pudair
purtar in’investiziun sco questa da
l’Olimpiada. Il chantun na saja betg
pront d’egualisar in eventual deficit.
«Tgi chi n’è sco investur betg pront da

surpurtar in deficit d’almain 10 per
tschient duai desister da l’investiziuns»,
di Lüscher. Er ord vista economica è Lü
scher persvadì: «Tgi ch’investescha guar
da da betg ristgar tut a medema moda,
tge ch’ins numna diversificaziun.» E l’ex
pert da finanzas cusseglia al Grischun da
plitost sa concentrar sin eveniments sur
vesaivels sco il Campiunadi mundial da
skis a S. Murezzan da quest onn.

L’economia regiunala e las regiuns
periferas na profiteschan betg

Aixa Andreetta, la vicepresidenta com
munala da San Vittore, recloma che pu

spè be intginas regiuns vegnian resguar
dadas en il nov project. Plinavant na sa
jan quests megaprojects sco l’Olimpia
da nagin sustegn per las regiuns perife
ras. Per sustegnair lezzas saja necessari da
metter l’accent sin la hotellaria existen
ta. Il turissem sur onn stagl be durant la
stagiun auta è da rinforzar l’infrastructu
ra existenta. Ils gieus olimpics na sajan
nagin sustegn per quai. Per Andreetta èsi
cler: «Nus stuain finir cun quest bater
lim e cun quest sfarlattim d’energia e re
sursas per tals projects. Las resursas
duain plitost vegnir investidas en pro
jects che promovan la multifariadad dal
chantun, ch’èn vairamain innovativs ed
han in vast orizont.» L’Olimpiada saja
suenter las perditas tar las votaziuns pre
cedentas tut il pussaivel, dentant segir na
innovativa.

Gea al sport d’enviern –
na a l’Olimpiada

Sco represchentant da l’Engiadina e me
di pensiunà ha er Enrico Bisaz avertì da
betg laschar cugliunar dals Gieus olim
pics. Per l’ina ha el crititgà la commer
zialisaziun dal sport ed era suttastritgà
ch’ils Gieus olimpics n’hajan nagin effect
positiv sin il sport popular. Areguard
l’Engiadina ha Bisaz crititgà en spezial
l’insufficienta planisaziun dal traffic.
«Sch’ins ha uschè blers daners a disposi
ziun e vul investir quests en il sport ed
en il turissem, fissi almain bun da far
quai cun mesiras che portan in resultat
direct ed han ina consequenza durabla»,
ha menziunà il medi Bisaz. Per exempel
pudessan vegnir sbassadas u schizunt
abolidas las tariffas da las pendicularas
per giuvenils sut 16 onns per uschia mo
tivar ils uffants da puspè ir cun skis, ha
manegià Bisaz.

Il messadi da la regenza grischuna e la decisiun dal cussegl grond a favur d’ina candidatura grischuna per ils Gieus olimpics na pon 
betg persvader il comité da burgaisas e burgais. FOTO Y. BÜRKLI
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